

NOVEMBER
2015

FORUMation

novembre
2015

Joint Conference of **Canadian Transportation Research Forum** **Transportation Research Forum**

May 1-4, 2016
DoubleTree by Hilton Toronto Downtown, Toronto

North American Transport Challenges in an Era of Change



Photo credit: Toronto Tourism

CTR will be holding its 51st Annual Conference in collaboration with the US TRF, at the Doubletree by Hilton in downtown Toronto. This joint conference will provide a great opportunity to share research and ideas on a wide array of issues that are of interest across North America, especially those surrounding new developments in transportation policy, infrastructure and technology.

The Program

We are planning several high-profile plenary and panel sessions, related to the conference theme. One will involve discussion of hot topics in federal transportation policy in the US and Canada. The Canada

Transportation Act Review, (whose recommendations are expected by the end of 2015), the US MAP-21 reauthorization, and other legislation related to airport and railway regulation across North America will be addressed by key players from both sides of the Canada/US border. We are also planning for an industry panel that will discuss some of the latest developments in transportation-related technology. Finally, we will be inviting speakers from the state / provincial / municipal levels of government to discuss key infrastructure initiatives.

Research papers on transportation analysis and planning, operational, technological, managerial and economic matters, as well as on policy

... *Continued on page 2*

The Newsletter of the Canadian Transportation Research Forum
Le bulletin de le Groupe de recherches sur les transports au Canada



issues including governance, regulation, funding, safety, security, and the environment, of all modes of transport, are all relevant and welcome. We anticipate at least fifteen paper sessions over the three days.

There will also be the typical events featured at CTRF annual conferences including the entertaining Oxford-style Bison Transport Debate, a CTRF tradition, and potentially, technical tours to some of Toronto's transportation facilities. We are hoping to host the conference dinner in a spectacular location with an excellent view.

The Joint Annual Conference of the CTRF/TRF will be of interest to participants from across North America from all quarters; governments, carriers, shippers, industry associations, professional service firms, industry analysts, trade press and academics; all within a lively forum that affords ample networking opportunities.

Details on submitting papers for consideration may be found in the Call for Papers at http://ctrf.ca/wp-content/uploads/2015/09/CTRF2016_CFP_English.pdf.

The abstract submission site is <https://web2.uwindsor.ca/maohhf/toronto/ctrf16/>

Key Dates

Abstracts accepted beginning	Fri Oct 2, 2015
Abstract submission deadline	Fri Nov 6, 2015
Latest response to authors	Fri Nov 20, 2015
Full papers due	Fri Feb 12, 2016
Full conference registration due	Wed Feb 17, 2016
Conference	May 1-4, 2016



Conférence conjointe **du Groupe de recherches sur les transports au Canada et du Transportation Research Forum**

**Du 1^{er} au 4 mai 2016
DoubleTree by Hilton Toronto Downtown, Toronto**

Les défis des transports en Amérique du Nord à une aire de changement



Le GRTC tiendra sa 51^e conférence annuelle en collaboration avec le TRF des États-Unis à l'hôtel DoubleTree by Hilton au centre-ville de Toronto. Cette conférence conjointe offrira une grande opportunité de partage de recherches et d'idées sur un large spectre de défis d'un intérêt commun à travers l'Amérique du Nord, spécialement ce qui concerne de nouveaux développements en politiques, en infrastructure et en technologie en transport.

Le programme

Nous sommes en train de planifier plusieurs séances plénières et ateliers en lien avec le thème de la conférence. L'une d'elle lancera des discussions sur les sujets majeurs en politiques

fédérales des transports tant aux États-Unis qu'au Canada. La révision de la Loi des transports au Canada (dont les recommandations sont prévues pour la fin de 2015) la US MAP-21 Reauthorization et d'autres législations relatives à la réglementation des aéroports et des chemins de fer à travers de l'Amérique du Nord seront traitées par des conférenciers de choix provenant des deux côtés de la frontière. Nous planifions aussi un atelier pour l'industrie devant discuter des derniers développements technologiques en transport. Finalement, nous inviterons des intervenants gouvernementaux des paliers provincial/étatique et municipal pour traiter d'initiatives majeures en infrastructures.

Les articles de recherche en analyse et planification, en opérations, en technologie, en gestion et en économie - de même qu'en politiques incluant la gouvernance, la réglementation, le financement, la sécurité, la sûreté et l'environnement pour tous les modes de transport - sont tous pertinents et attendus. Nous nous prévoyons au moins quinze articles en sessions durant les trois jours.

Il y aura aussi des événements typiques, propres aux conférences annuelles du GRTC incluant le débat de style Oxford de Bison Transport, une tradition du GRTC et potentiellement, des visites techniques de certaines installations de transport de Toronto. Nous espérons tenir le dîner de la conférence en un lieu spectaculaire offrant une vue spectaculaire.

La conférence annuelle conjointe du GRTC et du TRF sera d'un grand intérêt pour des participants de toute l'Amérique du Nord et de tous les horizons : gouvernements, transporteurs, expéditeurs, associations industrielles, firmes de services professionnels, analystes de l'industrie, presse commerciale et universités. Tout cela dans un forum dynamique permettant de grandes opportunités de réseautage.

Les détails pour soumettre des articles sont disponibles dans l'Appel de communications à : http://ctrf.ca/wp-content/uploads/2015/09/CTRFF2016_CFP_Francais.pdf. Pour la soumission des résumés : <https://web2.uwindsor.ca/maohhf/toronto/ctrf16/>

Dates importantes

Résumés acceptés à partir du	Vendredi 2 octobre 2015
Date finale de soumission des résumés	Vendredi 6 novembre 2015
Dernières réponses aux auteurs	Vendredi 20 novembre 2015
Articles complets à remettre au plus tard le	Vendredi 12 février 2016
Enregistrement complèt à la conférence avant le	Mercredi 17 février 2016
Conférence	Du 1^{er} au 4 mai 2016



NAFTA at 20: Time to Open the Internal Borders of North American Transport Cabotage

By: Stephen Blank & Barry Prentice

The above titled paper is available at this link: <http://authors.elsevier.com/a/1RnCA7sdbMZRNr>. Anyone who clicks on the link, **until November 16, 2015**, will be taken to the final version of the article on ScienceDirect for free. No sign up or registration is needed - just click and read!

Article Details:

Blank, Stephen and Barry E. Prentice. "NAFTA at 20: Time to Open the Internal Borders of North American Transport Cabotage." *Research in Transportation Business & Management*. Volume 16, Special Issue on Transportation and Trade Across International Borders, Edited by Bill Anderson and Juan Carlos Villa (September 2015): Pages 4–14.

President's Message



Daniel Lynch

anniversary, was quite a success thanks to all of you!

Next year our conference will be held in Toronto in conjunction with the U.S. TRF. Rumor has it, the last time we held a joint conference was in 1984. If that is the case, then this marks the first time in 32 years that we're having a joint conference...quite an opportunity!

I am very pleased that this is happening, as I believe that North American competitiveness (that is, Canada, the US, and Mexico) and collaboration of all three is the key to our continued success in Canada, and in the world! Therefore I would urge all of you to invite a colleague or friend to submit a paper to the conference. The call for papers has already been sent out. Furthermore, please ask your colleagues to become members of CTRF to continue to build this organization into the leading transportation and hopefully supply chain management research organization in Canada!

Additionally to this end, I would like to undertake (with your help) a CTRF initiative to identify, ALL of the transportation, logistics and supply chain related educational institutions in Canada. Therefore, I am seeking any volunteers to assist in this initiative to please contact me ASAP.

First let me say I am honoured to be elected as president of CTRF.

Secondly, I would like to thank my recent past predecessors Marc-André and Vijay for their incredibly hard work and leadership. Next I'd like to reach out to you, the membership. This past year the CTRF conference in Montreal, our 50th

To that end I also request that anyone who is interested in helping out with the CTRF / TRF conference in Toronto, which will be held May 1-4, please contact Matt Roorda to volunteer your assistance. His email address is: roordam@ecf.utoronto.ca. Additionally, the jury is still out as to whether we should hold a mid-year conference. There has been much talk about the CTA review being the topic of this potential conference. Therefore, I ask that those of you who feel strongly about the possibility of a Semi-Annual conference contact me ASAP, so that we might discuss the possibility further. My email address is: Dan.lynch@dal.ca

As for initiatives related to the joint conference and CTRF overall, we will have a panel session on the CTA review, as well as many research papers, some dealing with cross-border transportation, and supply chain issues which, of course, are critical for this cross-border collaboration to be successful.

In closing, thank you for the vote of confidence! Please get the word out about CTRF, our upcoming conference with TRF, and help us to continue to build a strong and viable organization. As Marc-André said last year in his President's address, "We are a volunteer organization." Therefore, you are critical to our success and I ask for your help in that endeavour, in any way you see fit.

Some ways you can assist CTRF are:

- Circulate the conference Call for Papers.
- Volunteer to help with the joint CTRF / TRF Conference.
- Volunteer to assist in a Semi-Annual Conference.
- Follow CTRF on social media – Twitter: @ForCTRF and LinkedIn.
- And ask your colleagues to join CTRF

See you all in Toronto, May 1-4, 2016!

Thank you very much,
Dr. Daniel F. Lynch, CMILT

- INVITATION -

CTRF Annual Conference Organizing Committee **2016 Toronto**

CTRF members, friends and graduate students interested in being part of the 2016 Toronto conference organizing committee are encouraged to contact Dr. Matt Roorda, Vice-President Programs at roordam@ecf.utoronto.ca.

Message du président

D'abord, permettez-moi de faire part de l'honneur que je ressens après mon élection en tant de président du GRTC.

En deuxième lieu, je voudrais remercier mes 2 prédécesseurs Marc-André et Vijay pour leur incroyable travail et leur leadership. Ensuite, je tiens à m'adresser à vous, les membres. La dernière conférence du 50^e anniversaire, tenue à Montréal, a été un grand succès; merci à vous tous.

L'an prochain, notre conférence se tiendra à Toronto conjointement avec le TRF américain. Des rumeurs font remonter à 1984 le dernier événement organisé conjointement. Si tel était le cas, cela remonte à 32 ans...tout une opportunité!

Je suis très content que cela se réalise, étant convaincu que la compétitivité en Amérique du Nord (Canada, États-Unis et Mexique) et la collaboration entre les 3 parties constituent la clé du succès au Canada et à travers le monde. Aussi insisterais-je pour que vous tous invitiez vos amis à soumettre un article à la conférence. L'Appel à publications a déjà été publié. De plus, veuillez demander à vos collègues de devenir membres du GRTC en vue de continuer à bâtir cette organisation en tête en matière de recherche en transport et en chaîne d'approvisionnement au Canada.

En outre, je voudrais lancer une initiative du GRTC (avec votre aide) pour identifier TOUTES les institutions de formation en transport, logistique et chaînes d'approvisionnement au Canada. Je cherche des volontaires pour contribuer à cette initiative que je prierai de me contacter le plus vite possible.

À cet effet, j'aimerais demander à toute personne désireuse de donner un coup de main pour la conférence GRTC / TRF de Toronto devant se tenir du 1^{er} au 4 mai 2016, d'entrer en contact avec Matt Roorda pour lui signifier votre disponibilité à l'adresse suivante : roordam@ecf.utoronto.ca. De plus, on évalue encore l'opportunité de tenir une conférence semi-annuelle. Il a été beaucoup question de la révision de la LTC comme thème d'un tel événement éventuel. J'invite donc ceux qui optent sérieusement pour cette possibilité d'une conférence semi-

annuelle à prendre attache avec moi dès que possible, pour aller plus loin dans la discussion à ce sujet. Mon adresse électronique est : Dan.lynch@dal.ca

Pour en revenir à la conférence conjointe et à toutes les initiatives correspondantes, surtout en lien avec le GRTC, nous aurons un atelier sur la révision de la LTC, de même que nombreux articles, certains traitant de transport transfrontalier, d'autres de questions de chaînes d'approvisionnement qui sont tous utiles au succès de la collaboration transfrontalière.

Finalement, merci pour le vote de confiance! Veuillez parler du GRTC et la prochaine collaboration avec le TRF, et continuer à nous aider à bâtir une organisation solide et viable. Comme l'avait déclaré l'an passé Marc-André dans son discours en qualité de président, « nous sommes une organisation de bénévoles ». En ce sens, vous êtes essentiels à notre succès et je vous demande d'aider dans cette voie, de quelque manière que vous le voyez.

Certaines voies vous permettant d'aider le GRTC :

- Distribuer l'Appel de publications e la conférence
- Vous engager à soutenir la conférence conjointe GRTC / TRF
- Prendre l'initiative d'apporter votre aide à une conférence semi-annuelle
- Suivre le GRTC dans les médias sociaux – Twitter : @ForCTRFT et LinkedIn
- Et demander à vos collègues de devenir membres du GRTC

Au plaisir de vous voir tous à Toronto du 1^{er} au 4 mai 2016!

Avec mes chaleureux remerciements,
Dr. Daniel F. Lynch, CMILT



Seeking Collaboration for Open Source Applied Logistics Management Textbook

Lloyd Ash of Mount Royal University has received Campus Alberta sponsorship to develop an online open source creative commons licensed textbook in Applied Logistics Management. The effort is being coauthored by Dr. Garland Chow of UBC. Contributions to this effort of case materials and assistance as reviewers from CTRF members is invited and welcomed. All such assistance will be acknowledged and input to the design of this resource may benefit your students and attract interest of future CTRF members. If interested, please **contact Lloyd Ash at lash@mtroyal.ca or at (403) 440-5169** for further details. We look forward to hearing from you. Our timeline is tight. We plan to have a draft of the book at the end of the year, so we are looking for these contributions by the end of November.

Canadian Transportation Research Forum

Student Competitions

Scholarships for Graduate Study in Transportation

2016 – 2017 Academic Year

Application Deadline: January 31, 2016

Student Paper Competition 2015-2016

Undergrad, Master's & PhD Levels

Application Deadline: May 30, 2016

For further information on the CTRF Student Awards Program visit:

www.ctrf.ca

Conference Announcements

20th Fields on Wheels Conference

Grain Exports to 2035: Is Western Canada Ready?

University of Manitoba Transport Institute

December 2, 2015

Delta Winnipeg Hotel

www.umti.ca

CTRF 51st Annual Conference

Canadian Transportation Research Forum /

Transportation Research Forum

May 1-4, 2016

DoubleTree by Hilton

Toronto, Ontario

www.ctrf.ca